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 مهلت انتخاب رشته کنکور 1401 

شــب گذشــته  به  پایان رســید. گزارش
کنکوری که امسال از 8تیر آغاز شد و 
یک میلیون و 48۹هزار و ۲۲0داوطلب در آن شرکت 
داشــتند، یک میلیون و 1۵۷هزار داوطلب هم برای 
انتخاب رشته مجاز شدند. هر چند که با وجود تعدد 
رشته های دانشگاهی، بررســی ها نشان می دهد که 
بســیاری از این افراد، انتخاب های محدودی دارند، 
رشــته های پردرآمــد و پولســاز یا حداقــل دارای 
ظرفیت های شغلی پس از فارغ التحصیلی. این در حالی 
است که برخی رشته های متناسب با نیاز روز جهانی هم 
در بسیاری از دانشگاه های معتبر دنیا تدریس می شود 
که در فهرست  رشته های دانشگاهی ایران نیست و یا 
اگر هست، استقبال چندانی از آنها نمی شود. به گفته 
کارشناسان، سیاست های برنامه ریزان دانشگاهی در 
کشورهای دنیا براســاس نیاز روز دنیا و حتی ادغام 
دروس بین رشته ای پیش رفته است، مثل علوم انسانی 
با ریاضی یا مهندسی با پزشکی که می تواند منجر به 
تولید الگوهای مختلف بــرای پیش بینی رفتارهای 
انسانی یا پیش بینی بازارهای اقتصادی و مالی و... باشد. 
اما آنها افزایش رشــته های دانشگاهی را هم به شیوه 
کنونی مناسب نمی دانند و معتقدند که با وجود نگاه به 
انتهای مسیر در انتخاب رشته های دانشگاهی برای 
داشتن شــغلی پردرآمد، مهم ترین اصل خانواده ها و 
فرزندان آنهاســت و تا زمانی که چنین ملاک هایی 
مطرح است، نمی توان خروجی دانشگاه ها را مناسب با 
تغییــر و اصــلاح جامعه درنظــر گرفــت، چراکه 

مدرک گرایی هیچ نفعی برای جامعه نخواهد داشت.

برخی رشته های دانشگاهی کپی و بدون کاربرد 
هستند 

رشــته های آکادمیک مشــابه در ایران و ســایر 
کشورها به لحاظ شیوه تدریس و محتوای آموزشی 
یکسان نیست. به عنوان مثال رشته های مرتبط با 
اقتصاد در کل دنیا پررنگ اســت و بیشتر مباحث 
آن مربوط به درس های ریاضی اســت اما در ایران 
این رشــته ها توصیفی و جزو علوم انسانی به شمار 
می روند که چندان هم استقبالی از آنها نمی شود. 
این نکته ای اســت که علی اصغر شــریفی، رئیس 
آکادمی کنکور به آن اشاره می کند و به همشهری 
می گوید: »اهمیت این موضــوع را هم از این زاویه 
باید دید که روســای جمهــور برخی کشــورها 
دکترای اقتصاد دارند یا ریاضــی خوانده اند، حتی 
کســانی که نوبل های اقتصادی را برنده می شوند 
عمدتا ریاضی دان ها هســتند، اما مباحث اقتصاد 
در ایران زیرمجموعه علوم انســانی دارند و شامل 
واحدهای ریاضی نمی شــوند.«  او درباره اینکه چه 

رشــته های پرطرفداری در دنیا وجود دارد که در 
ایران تدریس نمی شــود، بیان می کند: »هم اکنون 
رشته مهندسی بحث دیتاســاینس )علم داده ها و 
پردازش نتیجه گیری از داده ها( بســیار پررنگ و 
پرطرفدار است و درســی است که در دانشگاه های 
سایر کشورها تدریس می شــود، اما در ایران وجود 
ندارد. رشته دیگری هم تحت عنوان تحلیل ریاضی 
بازارهای مالی در مقطع کارشناســی است که ما 
نداریم.«  او در پاســخ به این ســؤال که چه میزان 
ضرورت دارد این رشته ها در دانشــگاه های ایران 
هم تدریس شود، بیان می کند: »فلسفه آمدن یک 
رشــته به دانشگاه نیاز همان کشــور است. قدمت 
دانشــگاهی در ایران کمتر از 100سال است اما در 
برخی کشورها به ۵00تا 800ســال می رسد. آنها 
از گذشــته های دور نیاز به ایجاد رشته های خاص 
را احساس کردند و به فهرست  رشته های دانشگاه 
افزودند. به عنوان مثال شما رشته جغرافی را درنظر 
بگیرید که در میــان دانشــجویان ایرانی، به هیچ 
عنوان رشــته پرطرفداری نیست اما در کشورهای 
دیگر ازجمله جغرافیای سیاسی و اقتصادی از زمان 
جنگ جهانی اول جزو رشته های خاص و پرطرفدار 
آکادمیک بوده و سیاست های کشورگشایی آنها را 
تعیین می کرده است. اما در ایران در حد شناسایی 
یک منطقه سیل خیز یا دلایل آمدن سیلاب مطرح 
است و از آن هم استقبال نمی شود.« البته او معتقد 
اســت که حتی تدریس برخی رشته های مشابه با 
دانشــگاه های خارجی هم تنها یــک کپی برداری 
معمولی از آنهاست و فاصله زیادی از لحاظ آموزشی 
دارند. به گفته شریفی، مشکل اصلی اینجاست که 
برای خانواده ها و فرزندانشان نگاه به انتهای مسیر 
در ابتدای مسیر انتخاب رشته وجود دارد: »به عنوان 
مثال اگر علوم انســانی حقوق و روانشناسی جزو 
رشته های پرطرفدار هســتند این به معنای بسیار 
خوب بودن این رشته ها نیست. یا اگر همه دوست 
دارند که پزشــکی بخوانند دلیل این نیســت که 
پزشکی تنها رشته جذاب دانشــگاهی است، بلکه 
ظرفیت های شغلی و درآمدزایی در آینده ملاک اول 
انتخاب این رشته ها شده است.« او تأکید می کند: 
»نکته مهم اینجاســت که رویکرد کنونی جهان به 
لحاظ آموزشی پروژه های مشــترک بین رشته ای 
اســت. مثلا علوم انســانی با ریاضی یا مهندسی با 
پزشکی که در کشور ما وجود ندارد و اگر هم هست 
با معیار استاندارد جهانی فاصله زیادی دارند. دنیا 
به این نتیجه رســیده که در جامعه شناسی و علوم 
انسانی پایه ریاضی اهمیت زیادی دارد چرا که بدون 
آن نمی توان پیش بینی از رفتارهای انسانی براساس 

مدل سازی و آمار داشت.« 

استقبال کم از رشته های امدادی و مدیریت بحران 
رشته های کاردانی تا کارشناسی ارشد در حوزه های 
امداد و نجات یا حوادث بحران چندســالی است که 
در دانشــگاه های علمی - کاربردی ســازمان هلال 
احمر برقرار شده است اما اســتقبال از آنها چندان 
زیاد نیست چرا که در بحث اشتغال و جذب سازمانی 
 امتیازی برای فارغ التحصیلان این مراکز آموزشــی

 وجود ندارد. 
مهدی ولی پور، رئیس سازمان امدادونجات در این باره 
به همشهری می گوید: »چند سالی است که جمعیت 
هلال احمر مجوز جذب دانشجو در رشته های مرتبط 
با فعالیت های خودش را دریافت کرده و در بسیاری از 
استان ها این رشته ها در حال تدریس است. در خود 
وزارت علوم هم دوره های لیســانس و فوق لیسانس 
در رشته های مدیریت سوانح تعریف شده است. ایران 
اقلیم حادثه خیزی دارد و در حوزه مدیریت بحران طی 
دهه های اخیر تجارب خوبی کسب شده و می توان 
رشته های جدید در این حوزه تعریف کرد تا به صورت 

علمی و آکادمیک آموزش داده شوند.«
 او درباره میزان استقبال از چنین رشته هایی و آینده 
شــغلی آنها بیان می کند: »با وجوداینکه اکنون در 
رشته های مختلف کاردانی، کارشناسی و کارشناسی 
ارشد مرتبط با نیازهای امداد و نجات پذیرش دانشجو 
وجود دارد اما اســتقبال از آنها مناسب نیست، چرا 
که بازار کاری برای آنها تعریف نشده است. از سوی 
دیگر رشته مدیریت بحران عمر چندان طولانی در 
حوزه آموزشی ندارد. باید جذابیت های شغلی پس 
از فارغ التحصیلی و خروجی آن تبیین شود تا میزان 
اســتقبال از آنها هم افزایش پیدا کند. ضمن اینکه 
ظرفیت اشتغال در سازمان مدیریت بحران، جمعیت 
هلال احمر و دســتگاه های دیگر امــدادی ازجمله 
آتش نشانی و اورژانس، پدافند غیرعامل و... هم برای 

فارغ التحصیلان این رشته وجود دارد.« 

مدرک گرایی به نفع جامعه نیست 
بسیاری از رشته های کاربردی مورد نیاز دنیا در ایران 
وجود ندارد اما این به معنای آن نیســت که الزاما در 
کشورمان به آنها نیاز داشــته باشیم. حمید سوری، 
رئیس مرکز تحقیقات ارتقای ایمنی و پیشگیری از 
مصدومیت های دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
بیان این مطلب به همشهری می گوید: »در رشته های 
دانشگاهی به ۲نکته باید توجه کرد، ابتدا تربیت افراد 
و دوم اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی تا چه میزان 
توانایی تغییر در جامعه و اصلاح امور را دارند. برچسب 
افراد تحصیلکرده در ایران زیاد اســت اما اینکه آنها 
چطور آموزش دیده اند و چقــدر کارایی دارند که در 
صحنه های عملی به درد جامعه بخورند مهم است.« 

او معتقد است آموزش ها باید متناسب با نیاز جامعه 
باشد و به جای تمرکز صرف بر بحث های تئوریک و 
نظری، کارهای عملی در عرصه های مختلف هم در 
اولویت قرار بگیرند: »در بحث انتخاب رشته کنکور 
باید به گونه ای عمل شود که به جای جذب استعدادها 
در رشــته های پولســاز و درآمدزا، متخصصانی در 
رشته های مختلف تربیت شوند که برای حل مسئله 
و بحران های مختلف میان جامعه و به دنبال مسئله 
باشند.« او ادامه می دهد: »درباره برخی رشته های 
دانشگاهی در کشــور ما یک مثال جالب وجود دارد 
که به آن دکترای اژدهاشناســی می گوییم. داستان 
آن هم از این قرار است که فردی در داخل کشور هیچ 
دانشگاهی قبول نمی شد، او به چین سفر کرد و به طور 
اتفاقی دانشگاهی را دید که بدون کنکور دانشجوی 
اژدهاشناسی پذیرش می کرد، ثبت نام کرد و درس 
خواند و پس از چند ســال هم به کشور بازگشت. اما 
هیچ کاری پیدا نکرد و یک مســئول تصمیم گرفت 
به خاطر این شخص رشته اژدهاشناسی در دانشگاهی 
راه اندازی کند. نخستین مقطع هم کارشناسی بود، 
اما چون برای فارغ التحصیلان شــغلی فراهم نبود، 
مقاطع بالاتر هم بــرای این رشــته درنظر گرفتند 
که استادانی برای دانشــجویان جدید وجود داشته 
باشــد. اتفاقی که منجر به اصطلاح  سیکل نامعیوب 
رشته های بدون کارایی و نیازمندی جامعه در کشور 
شده است.« او معتقد است که در دانشگاه های ایران 
بسیاری از رشته ها به همین شــکل اژدهاشناسی 
ادامه دارند و افراد فقط آمــوزش می بینند اما فقط 
هدردادن منابع کشور اســت چرا که نمی توانند بار 
مشکلات را کاهش دهند: »برای رفع این مسئله نیاز 
داریم که ابتدا اســتادان را برای حل مسائل جامعه 
آموزش دهیم و بیش از اینکه به عنوان رشــته فکر 
کنیم به محتوای رشته توجه داشته باشیم.« به گفته 
سوری مدت هاســت که شــغل و درآمد محدود به 
رشته های خاص دانشگاهی شــده و بر این اساس 
استعدادهای اصلی جامعه به ســمت این رشته ها 
رفته اند: »درباره علوم پایه این مشکل وجود دارد. افراد 
سراغ رشــته هایی می روند که نه استعداد دارند و نه 
علاقه و به دلیل نگرانی بابت اشتغال و معیشت ترجیح 
می دهند که رشته های علوم پزشکی یا مهندسی را 
انتخاب کنند. به نوعی می توان گفت که سود شخصی 
در انتخاب رشته مدنظر است و فایده ای برای جامعه 
ندارد. البته نمی توان به آن انتقاد کرد و این حق افراد 
است که نسبت به آینده خود نگران باشند.« سوری 
تأکید می کند: »نظام آموزشی ما نیاز به تحول اساسی 
دارد و مدرک گرایی به نفع جامعه نیست و در عمل 
نمی تواند کمک کننده باشــد، اما همچنان در حال 

تربیت متخصصان اژدهاشناسی هستیم.«

بحران دانشجویان اژدهاشناسی
انتخاب رشته کنکور 1401شب گذشته به پایان رسید و کارشناسان نگرانی هایی را از روند تکراری انتخاب رشته هایی پردرآمد 

و نبود رشته های کاربردی و کم استقبال مطرح می کنند 

لایحه ای که 10سال از تهیه اش می گذرد، به زودی به صحن علنی می رود
حمایت از زنان در برابر خشونت 

 لایحه حمایت از زنان در برابر خشونت به زودی به صحن 

زنان
علنی مجلس می رود. این خبری است که فاطمه قاسم پور، 
رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ایرنا اعلام کرده و گفته اســت فرایند بررسی لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت، در کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی به پایان رســیده و در کمیسیون تخصصی، در وضعیت 

بررسی نهایی تکمیل شده است.
لایحه ای که قاسم پور از آن سخن می گوید 10 سال از تهیه آن می گذرد 
و تولدش به دولت دهم برمی گردد. اما نظر به ماهیت قضایی آن در جلسه 
کمیسیون لوایح از دستور کار دولت خارج شد. بعد از آن معاونت امور زنان و 
و خانواده دولت یازدهم با تشکیل 4 کارگروه تخصصی متن اولیه این لایحه 
را بازخوانی، اصلاح و تکمیل کرد و آن را برای تصویب در اســفندماه ۹۵ 
تقدیم دولت کرد. ۲ ماه بعد یعنی در اردیبهشت سال ۹6 لایحه با تصمیم 
دولت از کمیسیون لوایح دولت به قوه قضاییه ارجاع شد تا اینکه قوه نظر 

موافق خود را اعلام کرد. اما رفتن لایحه به قوه قضاییه همان و ۲ ســال 
ماندگاری اش در این قوه همان. تا اینکه سرانجام با پیگیری های دولت، 
لایحه به دولت برگشت تا آن را در کمیسیون لوایح در دستور کار خود قرار 
دهد و با دعوت از نمایندگان دستگاه های اجرایی و قضایی ذیربط متن 
لایحه را بررسی، اصلاح، تکمیل و تصویب کند. سرانجام در دی ماه  ۹۹ بود 
که لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت به تصویب هیأت 
دولت رسید و تقدیم مجلس شد. هرچند مجلس هم ۵ ماهی از وصول این 
لایحه سر باز زد اما در نهایت ۲۹ اردیبهشت ماه  1400لایحه حفظ کرامت 
و حمایت از زنان دربرابر خشونت از سوی مجلس اعلام وصول و با قید یک 
فوریت به کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس ارجاع شد. اردیبهشت ماه 
امســال بود که معاون امور زنــان و خانواده ریاســت جمهوری خبر از 
رایزنی های لازم برای تصویب و اجرای این لایحه بعد از 10 سال معطلی 
داد و گفت طبق پیگیری های به عمل آمده از سوی فراکسیون زنان اعلام 
شده لایحه مذکور با قید فوریت مورد بررسی قرار بگیرد هرچند دستور 

جلسات مختلف ازجمله لایحه بودجه امکان بررسی این لایحه را تا به حال 
فراهم نکرده بود. حالا فاطمه قاسم پور، رئیس فراکسیون زنان و خانواده 
مجلس شورای اسلامی در حالی خبر از رفتن لایحه حفظ کرامت و حمایت 
از زنان در برابر خشونت به صحن علنی مجلس می دهد که باید براساس 
پیشنهادات موجود مواردی به لایحه اضافه شود. او می گوید:»جلسه ای در 
هفته های آینده در کمیسیون های تخصصی خواهیم داشت تا این اقدام 

انجام و سپس به صحن علنی مجلس شورای اسلامی تحویل داده شود.«
او پیش بینی می کند در هفته های آینده اقدامــات نهایی مرتبط با این 
لایحه انجام شــود تا با این اقدامات جدی که انجام شده است، در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی برای تکمیل شدن در دستور کار قرار گیرد 
چون فرایند بررسی آن تمام  شده است:» امیدواریم با تلاش هایی که در 
کمیسیون های تخصصی برای به نتیجه رسیدن این لایحه انجام شده است 
در آینده ای نزدیک و شاید هفته های آینده در صحن علنی مجلس مطرح و 

در نهایت به تصویب برسد تا در نهایت زمینه اجرایی پیدا کند.«

شناسایی و حل مشکلات دختران 
بازمانده از تحصیل

مشاور امور زنان وزارت آموزش و پرورش با اشاره به برنامه این 
وزارتخانه برای شناسایی و حل مشکلات دختران بازمانده 
از تحصیل در کشــور، از احیای مجدد توزیع ســبد تغذیه 

دانش آموزی در سال تحصیلی جدید خبر داد. 
زهرا پناهــی روا در توضیح بیشــتر به ایســنا گفت: »برای 
دانش آمــوزان بازمانــده از تحصیــل به ویــژه دختران در 
اســتان های مختلف به ویــژه مناطق محــروم برنامه های 
مختلفی را با مشارکت دستگاه های اجرایی اعم از کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی کشور دنبال می کنیم.«  
پناهی روا در ادامه اعلام کــرد که آمارها دربــاره دختران 
بازمانده از تحصیل کلي است، اما با اجراي طرح ها و برنامه ها 
همزمان با آغاز سال تحصیلي، آمار دانش آموزان بازمانده از 

تحصیل به کلاس های درس کاهش پیدا خواهند کرد.
 او دربــاره برنامه های ویــژه حمایت تغذیــه ای از دختران 
دانش آموز  هم گفت: »به طور کلی در حوزه حمایت تغذیه ای 
در ســال تحصیلی جدید اتفاق خوبی رقم می خورد. توزیع 
تغذیه دانش آموزی احیا شده و عمدتا مختص مناطق محروم 
است که دستور آن از سوی وزیر آموزش و پرورش صادر شده. 
انتظار داریم در آینده نزدیک شــاهد برقراری تغذیه برای 

دانش آموزان مناطق محروم باشیم.«

 اجرای اولین پیمایش سالمندی
 در کشور

رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان از اجراي اولین 
پیمایش ملی سالمندان کشور در آینده ای نزدیک خبر داد. 
حسام الدین علامه، رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان 
به ایلنا توضیح داد: »اولین پیمایش ملی ســالمندان کشور 
که در سال ۹8 پایلوت آن برگزار شده بود، قرار است دوباره 
انجام شود البته با توجه به اینکه موضوعاتی از جمله شاخص 
وضعیت اقتصادی تغییر کرده اســت باید پرسشــنامه این 

پیمایش مجددا به روزرسانی شود. 
در این باره هم جلسات کارشناسی برگزار شده و احتمالا هفته 
آینده با مرکز آمار ایران درخصوص اجرای این پیمایش ملی 
وارد مذاکره می شویم تا بتوانیم برای اولین بار این پیمایش 

ملی را برگزار کنیم.« 
او در ادامه درباره سامانه کشــوری مراقبت سالمندی که از 
سوی مرکز ســالمندان کهریزک مطرح شده است، گفت: 
»سازمان بهزیستی در حال تهیه ســامانه جامعی است که 
در این سامانه اطلاعات سالمندان هم مندرج خواهد شد و 
از دبیرخانه شورای ســالمندی درخواست اطلاعاتی در این 
زمینه کرده اند تا بتوانند اطلاعات سالمندان را در این سامانه 
بارگذاری کنند. ما در حوزه سالمندی به یک سامانه جامع 
از اطلاعات انجمن ها و ســمن های سالمندی، دستگاه های 
اجرایی و ســالمندان نیــاز داریم و در این زمینه ســازمان 
بهزیستی در حال انجام اقداماتی برای تهیه سامانه ای جامع 
از افراد تحت پوشش خود است اما زیرساخت آن هنوز به طور 
کامل ایجاد نشده است و ما هنوز اطلاعات جامعی از وضعیت 

سالمندان نداریم.«

مدارس غیردولتی ساماندهی 
می شوند

رئیس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتی و توســعه 
مشــارکت های مردمی وزارت آموزش و پرورش گفت: »با 
توجه به اسناد بالادســتی و برنامه  دولت مردمی سیزدهم 
و برنامه هــای وزیر آموزش و پرورش، ســاماندهی مدارس 
غیردولتی را در برنامــه کاری داریم تا بتوانیم بســیاری از 
نقدهایی که بر مدارس غیردولتــی انجام می پذیرد، مرتفع 
کنیم.«  احمــد محمودزاده در جلســه توجیهی نظارت بر 
مدارس و مراکز غیــر دولتی گفت: »هم اکنــون نگاه های 
مختلفی به این حوزه وجود دارد و برخــی از متخصصان و 
دغدغه مندان حوزه تعلیم و تربیت وجود مدارس غیردولتی 
را کمک خوبي برای آموزش و پرورش و نظام تعلیم و تربیت 
دانسته و عین عدالت آموزشــی تعبیر می کنند و در مقابل 
عده ای بر این باورند که ایجاد مدارس غیردولتی باعث ایجاد 
شکاف طبقاتی و دسترسی طبقه مرفه به آموزش های بهتر 

می شود و انتقاداتی به این حوزه وارد می کنند.« 
او ادامه داد: »در سازمان دنبال 3 نوع رویکرد و برنامه هستیم 
که یکی از برنامه ها تغییرات در قوانیــن و مقررات مدارس 
غیردولتی با رویکرد تسهیل امور و مانع زدایی و همگانی شدن 
مشارکت و مردمی سازی نظام حکمرانی آموزش و پرورش 
است و رویکرد دوم و محور دومی که ما در مجموعه مدارس 
غیردولتی دنبال آن هستیم، بحث کیفی سازی مجوزهای 

مدارس حقیقی است.«
 او با بیان اینکه مجوزهایی که در سال های گذشته مشکل دار 
بوده اند، یا افراد صلاحیت حرفه ای مدرسه داری را ندارند، 
بازنگری می شــود، افــزود: »در کنار اعطــای مجوزهای 
با کیفیت حقیقی، سیاســت و برنامه بعدی ما گســترش 
مدارس غیردولتی حقوقی وابســته به ارگان ها و مؤسسات 
آموزشــی دولتی، فرهنگی، مذهبی، دانشگاهی و... است و 
ما همواره اقرار داریم که پیگیری و انجام مأموریت تعلیم و 
تربیت آینده سازان این مرز و بوم، به تنهایی از عهده آموزش 
و پرورش بر نمی آید و این امر خطیر نیازمند مشارکت همه 
ذینفعان اســت. توفیقات خوبی هم در این راســتا حاصل 

شده است.«

 مجید میراحمدی
 رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی

براســاس آخریــن هماهنگــی کــه بــا 
وزارت کشــور عــراق صــورت گرفــت 
گذرنامه هایــی که کمتر از ۶مــاه اعتبار 
و یا فاقــد اعتبار هســتند بــا تمهیداتی 
که در مــرز اتخــاذ کردند به مــدت ۶ماه 
تمدید می شوند.مبلغ بیمه نسبت به 
سال۹۸ تغییر نکرده اما خدمات بیمه 

زائران افزایش پیدا کرده است.

 محمدعلی زلفی گل
 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری

و  دانشــگاه ها  بــه  شــرطی  بــه  مــا 
دانشــکده های جدید مجــوز می دهیم 
که رئیس دانشــگاه اعــام کند و تعهد 
بدهد که برای تامین فضای آموزشــی، 
آزمایشــگاهی، کارگاهــی و رفاهــی 
مشکل ندارد و نســبت اعضای هیأت 
علمی بایــد برای هــر رشــته حدنصابی 

داشته باشند./ایلنا

 محمد رئیس زاده
 رئیس سازمان نظام پزشکی

جامعه پزشــکی به درجه ای رســیده که 
می تواند بهترین خدمات را به مردم ارائه 
دهد و دیگر نیازی به اعزام هیچ بیماری 
به خارج از کشور نداریم اما همزمان با 
این رشــد، موضــوع تامیــن هزینه های 
درمان بــرای مردم رشــد نکرده اســت و 
دغدغه تامین هزینه برای مثا یک عمل 

جراحی برای برخی کمرشکن است.

درپی حوادث کار در بهار امسال در تهران 
دچار آســیب شــده اند. براســاس اعام 
مدیرکل پزشکی قانونی اســتان تهران، 
این آمار در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته که تعــداد مصدومان ناشــی از 
حــوادث کار ۸۰۴نفــر اعــام شــده بــود، 

کاهش 7درصدی را نشان می دهد. 

معتاد متجاهر در استان تهران وجود دارند. 
براســاس اعام اســتاندار تهران، از تعداد 
معتــادان متجاهــر ســطح اســتان تهــران 
۱۹هزارو۲۰۰نفر ظرفیت پذیرش در سطح 
اســتان ایجاد شــده کــه هم اکنــون ۱۶هزار 

و۳۰۰نفر زیر بار قرار گرفته است./ایسنا

قلــم دارو در هفتــه گذشــته از ســوی 
ســازمان تدارکات پزشــکی هــال احمر 
تولیــد شــده اســت. مدیرعامــل ایــن 
سازمان، جمع کل قرص های تولید شده 
در ســازمان تــدارکات پزشــکی نزدیــک 
بــه ۲میلیون و۹۰۰هــزار عــدد، جمع کل 
کپسول تولید شده یک میلیون و۲۰۰هزار 
قلم و جمع تولیدات دارویی مایع بالغ بر 

۲7۵هزار عدد بوده است.

نفــر از کادر درمــان و خانواده هــای 
آنان تحت پوشــش بیمه تکمیلی قرار 
می گیرنــد. به گفتــه رئیــس کل بیمــه 
مرکزی، در گذشــته نمی توانستیم به 
افراد و گروه های کوچــک ارائه خدمت 
دهیم. حالا افراد با تعداد کم می توانند 

با بیمه ها قرارداد ببندند./ایلنا
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 پرداخت وام
  به ۷هزار بازنشسته 

تامین اجتماعی تهران 
رئیس کانون بازنشســتگان تامیــن اجتماعی 
تهران از معرفی ۷هزار بازنشسته برای دریافت 

وام به سازمان تامین اجتماعی خبر داد. 
علــی دهقان کیــا، دربــاره پرداخــت وام به 
بازنشستگان ســازمان تأمین اجتماعی به مهر 
گفت: »سهمیه کلی کشور در سال جاری برای 
وام بازنشســتگان تحت پوشــش این سازمان 
400هزار وام بوده که ۲0درصــد آن به تهران 

تعلق می گیرد.«
 او افزود: »مبلغ وام 1۲میلیون تومان است که 
در 3سال از حقوق بازنشستگان کسر می شود.« 
براساس اعلام رئیس کانون بازنشستگان تأمین 
اجتماعی تهران، در مرحله اول 6هزار و۷00نفر 
وام ضروری را دریافت کردند که ماه گذشــته 
به آنها پرداخت شــد و هم اکنــون ۷هزار نفر از 
بازنشســتگان برای دریافت وام پس از ثبت نام 
به ســازمان تأمین اجتماعی معرفی شــده اند 
که تا 3شــهریور ماه وام 1۲میلیــون تومانی را 
دریافت خواهند کــرد. دهقان کیا گفت: »البته 
تعداد متقاضیان برای دریافت وام زیاد اســت 
اما ما نمی توانیم به تمام آنها به دلیل محدودیت 
منابع و تعداد وام پرداخت کنیم به همین دلیل 
براساس اولویت بین افرادی که تاکنون این وام 

را نگرفته اند معرفی می شوند.«

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

میزخبر

اصلاح و پوزش

در گزارش منتشر شده در صفحه ۹ روزنامه همشهري به 
تاریخ ۲4 مرداد، با تیتر»8عامل اصلی طلاق قشــر مرفه« 
عنوان درج شده براي ســیدمحمود محمدی در مصاحبه 
»کارشــناس حقوقی« بود و انتســاب مناصب قضایی و 
دادگاهي به ایشان، اشتباه ســهوي بود که به این وسیله 

اصلاح مي شود. 
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